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Emberközpontú városvezetés, fejlődő város Emberközpontú városvezetés, fejlődő város 
2014 óta abban gondolkodunk, hogyan tudjuk a fiatalokat itt tartani, hogyan tudjuk a város-
képet úgy rendezni, hogy azokat a negatív sztereotípiákat, amelyek Ózdot övezik már hosszú 
évtizedek óta, levetkőzhessük. Erről is beszél Ózd város polgármestere abban az interjúban, 
ahol az eredményeket és a folyamatban lévő fejlesztéseket elemzi.
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A nettó 4 milliárd 300 millió Ft-ból megva-
lósuló hálózatépítésre 2017. december 
15-től, a kivitelezői szerződés aláírásától 
kezdve a kivitelezőnek 1095 napja van, a 
végső határidő 2020. december 14. 
Áprilisban a szakemberek előzetes állapot-
felvételeket készítettek, ezzel dokumen-
tálták a munkálatok megkezdése előtti 
körülményeket: az utcafronti házfalakat, 
kerítéseket, járdákat, illetve kapubejárókat 
és útburkolatokat is.

Az Ózd Városi Csatornamű Víziközmű 
Társulat éves közgyűlésén Janiczak Dávid 
polgármester tájékoztatása szerint a 
csatornázási munkálatok július 9-én 
kezdődnek meg Ráctagban és környékén. A 
tervezetthez képest korábban, június 18-án 
kezdték el lefektetni a gerincvezetéket, 
illetve az első házi bekötések is elkészültek 
a Mosonyi Mihály úton.

történik. A legtöbb ingatlan gravitációs 
bekötést kap, azoknál az ingatlanoknál, 
amelyeknél ez nem valósítható meg, 
átemelő szivattyút telepítenek. Minden 
esetben tisztítóidomot helyeznek el a 
telekhatártól egy méterig, ez még a beruhá-
zás része. Azonban az ingatlanon belül már 
meglévő szennyvizes hálózat és a tisztítói-
dom összekötése a lakosok feladata. 
Hangonyi Zoltánt a csatornázás pénzügyi 
oldaláról lehetett kérdezni. Elmondta, hogy 
a helyieknek a bekötésért 50 ezer 170 
forintnyi érdekeltségi hozzájárulást kell 
fizetni, ez teljesíthető egyben, de kérelem 
alapján részletekben is. Mihály Tibor az 
üzemeltetésről beszélt.  A beruházásban 
érintett ózdiak csatornahálózati üzemelte-
tési szerződést kapnak majd a műszaki 
átadást követően, illetve írásban értesítik 
őket, hogy mikor köthetnek rá a rendszerre.

A Mészáros és Mészáros Kft. munkatársai 
szeptemberben egyszerre több helyszínen 
dolgoztak. A Batthyány és a Szigligeti 
utcában gerincvezetéket fektettek, míg a 
Ráctag úton, illetve az Ifjúság utcában a 

házi bekötéseket végezték. Eközben a 
Mosonyi Mihály utcában már a végleges 
helyreállítás folyik, várhatóan e hónap végéig 
be is fejeződik. A Ráctag úton ideiglenes 
helyreállítás lesz, ott betonnal burkolják le az 
utat, erre kerül később az aszfalt. A Belváros 
1-ben eddig mintegy 2500 méternyi gerinc-
vezetéket fektettek le, és hozzávetőleg 170 
házi bekötést végeztek el. Táblában is 
dolgoznak már, valamint a héten átadták a 
kivitelezésre a Belváros 2, Szentsimon, Uraj, 
Susa és Sajóvárkony célterületet is. A terve-
zetthez képest jól haladnak a munkálatok, 
Ráctagban és Táblában várhatóan év végéig 
befejezik a hálózatépítést.

A ráctagi játszótéren július 11-én megtartott 
utcafórumon a projekt felelősei elmondták a 
beruházással kapcsolatos fontos tudnivaló-
kat, illetve az érdekeltek kérdéseire is 
válaszoltak. Janiczak Dávid polgármester, 

Hangonyi Zoltán, az Ózdi Víziközmű Társulat 
elnöke, Bíró Ferenc projektvezető a kivitelező 
képviseletében, Feigl Roland a műszaki 
ellenőrzéstől, illetve Mihály Tibor az üzemel-
tetés, rákötés oldaláról ismertette a kivitele-
zés menetét. Bíró Ferenc elmondta, hogy a 
munkálatok a bekötővezetékek megépítésé-
vel kezdődnek a Mosonyi Mihály és a Csaba 
utcában, majd a gerincvezeték megépítésé-
vel felfűzik a bekötéseket. A beruházás 
kivitelezése a kivitelezési ütemterv szerint 

Kohéziós Alap

CSATORNAPROJEKT
– VÉGRE ELKEZDŐDÖTT
A CSATORNAHÁLÓZAT ÉPÍTÉSE ÓZDON
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VIRÁGOS VÁROS

A Magyar Turisztikai Ügynökség tavaly indította el a „Legvirágosabb 
Úti Cél” versenyt a Facebookon. Ózd az ötvenezer főnél kevesebb 
lelket számláló kategóriában indult. Az egyre népszerűbb viadalon 
2018-ban immár 177 település és kerület vett részt, amelyekre 
összesen több mint hatvanháromezer szavazatot adott le a közön-
ség a közösségi portálon. Településünk tavaly különdíjat kapott, és 
ebben az esztendőben is nagy csatát vívott a dobogós helyezésért. 
Városunk idén második lett több mint kétezer szavazattal, bennün-
ket csupán Veresegyház tudott megelőzni. 

Tóth Alexandra

Ózd évről évre indul a Virágos Magyarország 
Környezetszépítő programban. A verseny célja a 
kulturált és vonzó országkép kialakítása, a telepü-
lésen élők összefogásának ösztönzése, az életmi-
nőség javítása, a környezettudatos gondolkodás és 
szemlélet erősítése, a természeti és építészeti 
örökség megőrzése és gyarapítása.

„LEGVIRÁGOSABB ÚTI CÉL”

Augusztusban az észak-magyarországi régió hatvan települése közül 
választották ki városunkat, így ellátogattak hozzánk a főzsűri tagjai is. 
A bírák szakmai szemmel vizsgálták a várost. A szempontok rendkívül 
sokrétűek, hiszen ilyenkor nemcsak a virágosítást nézik, hanem a 
folyamatban lévő projekteket és a jövőbeli terveket is értékelik.                 
A vendégek a későbbi közös munka reményében tartottak egy 
prezentációt is, amelyből kiderült, akár egy nemzetközi versenyben 
való részvétel is számításba jöhet. Az előzetes mustrán Ózd elmúlt 
néhány éves fejlődését régiós viszonylatban kiemelkedőnek értékel-
ték. A virágos versengésben ősszel hirdetnek végleges eredményt. 

VIRÁGOS ÉRTÉKELÉS

Hogy milyen látvány fogadja az ide látogatókat, illetve az itt élőket, 
azt hosszú tervezőmunka előzi meg, amely már a téli időszakban 
megkezdődik. Kifejezetten olyan fajtákat ültetnek el, amelyek 
magyar nemesítésűek, emellett bírják az egyre változó időjárási 
körülményeket. Idén huszonnyolcezer növény foglalta el helyét a 
városban az Ózdi Városüzemeltető Intézményben dolgozók 
szorgos keze nyomán.

CENTIRE MEGTERVEZVE

Bár az Ózdi Városüzemeltető Intézmény mindent megtesz annak 
érdekében, hogy Ózd szépüljön, a lakosság és az önkéntesek közre-
működése elengedhetetlen. Már nyolc éve minden év tavaszán egy 
helyi vállalkozó, Dancsok Tamás faültetési akciót szervez, amelyre 
egyre több felajánlás érkezik. Idén százhetven darab facsemete 
foglalta el végleges helyét városunkban a mozgalomnak köszönhe-
tően. Ezek nagy részét a város közterületein, másik hányadát 
intézmények, vállalkozások udvarán, vagy kertjében ültették el. 

EGYÜTT KÖNNYEBB

Az illatos, színes növények és a parkok gondozása folyamatos munkát 
igényel, és az Ózdi Városüzemeltető Intézmény minden munkatársa 
nagy erőkkel azon van, hogy a város virágos látképe tökéletes legyen. 

2006.   „Belügyminisztérium” díja
2008.   „Arany Rózsa” régiós díj
2011.   „Belügyminisztérium” díja
2014.   „Mert közös a világunk” díj
2016.   „MÖFÖSZ” díj
2017.   „SZB elnöki” és „Magyar Közlekedési Klub” díj
2017.   „Legvirágosabb Úti Cél” különdíja
2018.   „Legvirágosabb Úti Cél” második hely

KARBANTARTÁS

EREDMÉNYEK:

A Csemetekert a horgásztó mellett 2015 novemberében létesült. 
A fiúknak juhar-, míg a lányoknak hársfát ültethetnek a szülők. 
Eddig 48 db csemete találta meg helyét a területen. Az Ifjúsági 
parkban tanösvényt alakítottak ki 2017-ben. Itt tizenkétféle ősho-
nos, tizenkétfajta törpe örökzöld és húszféle évelő növényt 
csodálhatnak meg az arra járók. A vasgyár fénykorában sokat 
látogatott, és egykor közkedvelt majálispark felújítása 2015-ben 
kezdődött el. A Drótos-tető területe az idők folyamán elgazoso-
dott, ezért elsőként bozótot irtottak, majd kitisztították a parkot, 
játszótereket, virágágyakat alakítottak ki, és új facsemetéket is 
ültettek, valamint három szalonnasütő helyet is létrehoztak.                     
A városrész mára újra közkedvelt kirándulóhellyé vált. 

NÉPSZERŰ HELYSZÍNEK
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EMBERKÖZPONTÚ VÁROSVEZETÉS,
FEJLŐDŐ VÁROS
– JANICZAK DÁVIDDAL EREDMÉNYEKRŐL, FEJLESZTÉSEKRŐL 

Csaknem négy éve szavaztak bizalmat a 
választók Janiczak Dávid polgármesternek. 
Kritikusai gyakran mondják, hogy azóta 
nem történt semmi Ózdon, hiszen csupán 
egy nyilvános vécét adtak át, több szobor 
más helyre került, és növényekkel ültettek 
be néhány virágágyást.

– Így látja Ön is? Négy esztendőnek 
mindössze ennyi az eredménye?

– Nem, hiszen a városvezetés 2014 óta 
folyamatosan azon dolgozik, hogy 
eredményeket érjen el, és fejlődő pályára 
állítsa Ózdot. Nagyon sok területen intéz-
kedtünk. Ennek vannak városszépítési, 
jövőbemutató, támogatási, beruházási 
elemei, ez utóbbiak jelentős részét az 
uniós pályázatokon elnyert projektek 
teszik ki, csakúgy mint más településeken. 

2014 óta abban gondolkodunk, hogyan 
tudjuk a fiatalokat itt tartani, hogyan 
tudjuk a városképet úgy rendezni, hogy 
azokat a negatív sztereotípiákat, amelyek 
Ózdot övezik már hosszú évtizedek óta, 
levetkőzhessük. Így került a képvise-
lő-testület elé még 2016-ban az egyéb 
önkormányzati támogatásokról szóló 
rendelet, ami az eredményes középiskolai 
tanulóknak ad ösztöndíjat, az elsőszülött 
gyermekre 300 ezer forintos támogatást 
kaphatnak az érintettek, és a jeles érett-
ségivel rendelkező diákok is egyszeri 
pénzbeli támogatásra jogosultak. Emel-
lett a CSOK igénybevételéhez jelképes 
összegért kínálunk önkormányzati terüle-
teket, és bérlakások ingyenes igénybevé-
telére is lehetőségük van a fiataloknak.

Ezt nevezzük Ózdi Életpályamodellnek, 
amelynek szerves eleme a Miskolci Egye-
tem Ózdi Kihelyezett Tagozata is.                          
Ez szintén egy mérföldkő volt. Hatalmas 

sok segítséget jelent az elkövetők kézre 
kerítésében, bizonyos események megelő-
zésében. Azt sem szabad elfelejteni, hogy a 
városban található autóbuszokra is kamera-
rendszert telepített Ózd Város Önkormány-
zata, amelyek a buszon való közlekedést is 
biztonságosabbá teszik. 

Sokszor beszédtéma a köztéri szobrok 
áthelyezése. Ezek is mind a város és az 
emlékművek optimalizálása érdekében 
történtek, szakember bevonásával.  Úgy 
gondolom, sokkal rendezettebb képet 
mutat a település, és sokkal elérhetőbbek 
ezek, az ózdiak kezei nyomát viselő 
műemlékek, amelyek a legendáink megis-
merését is lehetővé teszik. 

jogszabályoknak megfelelő környezetet 
kap. Ez nagyon fontos a város szempont-
jából, hiszen az árusítóhely nemcsak az 
ózdiakat szolgálja, hanem a térség, a régió 
egyik legjelentősebb piaca is. Nagyon 
sokan járnak hozzánk a Felvidékről és a 
környező településekről is. Ők mind olyan 
területet használhatnak pár hónapon 
belül, aminek hírére még nagyobb lehet az 
érdeklődés. Az árusokat megfelelő 
feltételekkel tudjuk fogadni, utat enge-
dünk a fejlődésnek. Úgy gondolom, 

mindenki tetszését elnyeri majd, amikor 
elkészül. Addig viszont türelemre van 
szükség, hiszen az építkezés a város ezen 
részén korlátozásokkal is jár. 

– Fejlesztik a város kerékpáros úthálózatát is.

– Ózd kerékpáros hálózata jelenleg igen 
kezdetleges, ezért döntött úgy a város-
vezetés, hogy nagy hangsúlyt fektet 
ennek javítására. A kerékpáros létesít-
ményeken felül része a projektnek az 
útbaigazító táblázás és a tárolók kialakí-
tása. 440 millió forintból egy olyan 
kerékpárosbarát közlekedési rendszert 
teremtünk, ahol a kétkerekű forgalom az 
egész városra kiterjedően a lehető 
legbiztonságosabb, akadálymentes és 
komfortos lesz. A megvalósítás többlép-
csős, októberben szeretnénk kezdeni, és 
júliusra tervezzük a befejezést. 

–  Végre megkezdődött a szennyvíz- 
beruházás is. 

– Erre már egy évtizede vártak az ózdiak. 
Mintegy 47 kilométer hosszúságban 
fektetnek le új csatornahálózati elemeket. 
Bízunk abban, hogy egy hónapon belül 
egyes területeken ezeket már használhat-
ják is. Folyamatosan dolgoznak a munka-
gépek. A területek  helyreállítására a 
munkálatokat követően egy kicsit várni 
kell, hiszen az ülepedés és egyéb más 
tényezők befolyásolják azt, hogy mikor 
lehet a végleges helyreállítást megkezde-
ni. Fontos, hogy az érintetteknek a 
jövőben nem kell majd a szippantós 
autóra várni, hiszen rá lesznek kötve a 
városi csatornarendszerre. Ez is egy jó 
példa arra, hogy a projektek ciklusokon 
átívelnek, és pártok felett állnak, hiszen 
még Benedek Mihály idejében nyújtották 
be, nyerték meg a pályázatot, és két 
ciklussal később, most fejezzük be.

– Mi jön ezután?

– Ózd Város Önkormányzata továbbra 
is figyeli a kiírt pályázatokat, és igyek-
szünk minden egyes megnyíló lehető-
séggel élni. Bízunk abban, hogy nyerünk 
is ezeken, és tovább tudjuk fejleszteni a 
várost. A lakossággal való kapcsolattar-
tás a jövőben is elsődleges szempont 
marad. Úgy gondolom, az elmúlt évek 
bizonyították azt, hogyan lehet előre-
lépni és haladni, még ha az ország egy 
kicsit nehezebb helyzetben is van, és 
sokan elhagyják azt. Sajnos az elván-
dorlás a városra is érvényes. Ez ellen 
próbálunk küzdeni a mi szerény eszkö-
zeinkkel. Ami erőnkből, lehetőségünk-
ből, hatáskörünkből telik, mindent meg-
teszünk, és igyekszünk a lakosság 
igényeit is figyelembe venni. Bármikor 
elérhetőek vagyunk, és állunk továbbra 
is az ózdiak rendelkezésére, mint 
ahogyan azt már megszokhatták, 
nyitott, elérhető városvezetőkként.

Állatsimogatót hoztunk létre a Nagyvölgy-
ben. Ez utóbbi kettős szerepet is betölt a 
város többi tanyájával együtt, látogatható és 
megismerhető az ott elvégzett működés. 
Ezenkívül termel is, ami az önkormányzati 
rendszer intézményeinek jelent  megtakarí-
tást. Áprilistól ide 2966 fő látogatott el.

Gondoljunk bele, több mint egy évtizede 
nem üzemelt a városban filmszínház. 
Annak, aki korábban moziba akart menni, 
utaznia kellett, és így újabb költségekkel 
terhelte meg a családi kasszát. Ma Ózdon 
a modern kor igényeinek megfelelő 3D-s 
mozi működik, ahol online is lehet jegyet 
vásárolni, nagyon sok a vendég, 35816 
néző kapcsolódott ki ott eddig.

lehetőség helyben végezni a felsőfokú 
tanulmányokat.
 
A városvezetés szeme előtt mindig az a 
cél lebeg, hogy Ózdon, ózdiként tudjunk 
élni a továbbiakban is. 

2014-ben egy olyan városvezetést építet-
tünk fel, akik elérhetőek. Nemcsak 
fogadóórákon, hanem személyesen, telefo-
non, e-mailben és a legnépszerűbb közössé-
gi portálon, a Facebookon is. Folyamatosan 
kapcsolatot tartunk a lakossággal, nemcsak 
mi, az összes intézményünk is.  Így ismer-
hetjük meg legjobban az igényeiket. Ennek 
nyomán kezdtünk bele azokba a városszépí-
tő intézkedésekbe, amelyek élhetőbbé teszik 
Ózdot. Oda építünk járdát, ahol járnak. 
Körbekerítettük a kutyafuttatókat, családi 
pihenőparkot alakítottunk ki a Drótos-tetőn,  
ennek márciustól 3449 látogatója volt. 

Amit a kérdésben is kiemelt, a nyilvános 
vécé. Erre is nagy igény volt, és büszkék 
vagyunk rá, hogy mi ezt megvalósítottuk. 
Elvárás volt felénk a lakosság részéről, mi 
megígértük, és teljesítettük. Eddig 6556 
alkalommal használták.  A környéken ez 
egyedülálló minőségű és biztonságos, amit 
sikerült tájba illően elhelyezni a városköz-
pontban. S ha már tájba illesztésről beszé-
lünk, idetartozik a virágosítás és a parkok 
rendezettsége. Ez utóbbi fejtörést okoz nap 
mint nap, a munkavállalók alacsony szá-     
ma miatt. A városüzemeltető intézmény 
azonban mindent megtesz annak érdeké-
ben, hogy a lehető legjobb minőségben 
tartsa a közterületeket. 

Létrehoztuk a Városi Rendészetet, amely 
huszonnégy órában elérhető, és intézkedik a 
közterületeken. Folyamatosan bővül a 
térfigyelőkamera-hálózat, amely szintén 

A városvezetés szeme előtt mindig az a cél lebeg, 
hogy Ózdon, ózdiként tudjunk élni a továbbiakban is. 

A város közepén található áldatlan seb- 
helynek nevezett terület egy része most 
már új arculatot, rendezett, modern és a 

– Van több nagyobb fejlesztés is, ami már 
elindult. Az egyik ilyen a városi piac felújí-
tása. Sokáig azonban úgy tűnt, többet 
beszélnek róla, mint dolgoznak rajta.

– Sokat kellett rá várni, de a rendszer így 
működik. 2016-ban Ózd Város Önkor-
mányzata minden felhívásra pályázatot 
nyújtott be, több projektre is sikeresen. 
Azt mondják, hogy ellenzéki városként 
sokkal nehezebb Ózdnak, mi ezt ebben a 
tekintetben nem tapasztaljuk, hiszen 
olyan projektekkel pályáztunk, amelyek 
támogatásra méltóak. Legtöbbjük nyert is. 
Ezek megvalósítása azonban hosszú időt 
vesz igénybe, hiszen a felkészülést, a 
tervezést, a szerződés megkötését 
követően csak ebben az évben tudtuk 
kezdeni a piacberuházást is. Ennek 
összértéke 400 millió forint.

–  Megújul a Család- és Gyermekjóléti 
Központ.

– A kivitelezést láthatják most már a 
Családsegítő és Gyermekjóléti Intézmény 
tekintetében a Petőfi úton, ahol szintén 
egy 21. századi előírásoknak megfelelő 
felújítás történik, két ingatlanon is. Itt az 
energiahatékonyság és az ügyfélközpon-
túság az egyik fő szempont, hogy minél 
inkább szolgálni tudják munkatársaink 
azokat a rászorulókat, akik hozzájuk 
fordulnak. Ez a felújítás 90 millió 860 
ezer forintból valósul meg.

–   Elindul Újtelep-Kiserdőalja rehabilitá-
ciója is, erre miért volt szükség?

– Megkezdődnek a munkálatok most már 
heteken belül az Újtelepen, hiszen egy 
városrehabilitációs programban, a korábbi 
Velence telepi pályázathoz hasonlóan 
Újtelep is megújul. Amint mondtam, 
minden pályázati lehetőséget igyekeztünk 
kihasználni a város fejlesztésére, úgy ezt 
is. Az Újtelep mellett található Váci Mihály 
úton több önkormányzati ingatlant 
teljesen felújítunk, ezek a város vagyonát 
is növelik, de az ott élőknek is megfelelő 
környezetet fognak biztosítani ahhoz, 
hogy normális körülmények között élhes-
senek. Újtelepen is megújul néhány ingat-
lan, a romos házak egy részét pedig el 
tudjuk bontani, és megújul az infrastruk-
túra is. A nagytemplom előtti parkolót 
korszerűsítjük, rendezzük a közlekedést, 
és a parkosítjuk a területet. A teljes 
fejlesztés 350 millió forint.



Csaknem négy éve szavaztak bizalmat a 
választók Janiczak Dávid polgármesternek. 
Kritikusai gyakran mondják, hogy azóta 
nem történt semmi Ózdon, hiszen csupán 
egy nyilvános vécét adtak át, több szobor 
más helyre került, és növényekkel ültettek 
be néhány virágágyást.

– Így látja Ön is? Négy esztendőnek 
mindössze ennyi az eredménye?

– Nem, hiszen a városvezetés 2014 óta 
folyamatosan azon dolgozik, hogy 
eredményeket érjen el, és fejlődő pályára 
állítsa Ózdot. Nagyon sok területen intéz-
kedtünk. Ennek vannak városszépítési, 
jövőbemutató, támogatási, beruházási 
elemei, ez utóbbiak jelentős részét az 
uniós pályázatokon elnyert projektek 
teszik ki, csakúgy mint más településeken. 

2014 óta abban gondolkodunk, hogyan 
tudjuk a fiatalokat itt tartani, hogyan 
tudjuk a városképet úgy rendezni, hogy 
azokat a negatív sztereotípiákat, amelyek 
Ózdot övezik már hosszú évtizedek óta, 
levetkőzhessük. Így került a képvise-
lő-testület elé még 2016-ban az egyéb 
önkormányzati támogatásokról szóló 
rendelet, ami az eredményes középiskolai 
tanulóknak ad ösztöndíjat, az elsőszülött 
gyermekre 300 ezer forintos támogatást 
kaphatnak az érintettek, és a jeles érett-
ségivel rendelkező diákok is egyszeri 
pénzbeli támogatásra jogosultak. Emel-
lett a CSOK igénybevételéhez jelképes 
összegért kínálunk önkormányzati terüle-
teket, és bérlakások ingyenes igénybevé-
telére is lehetőségük van a fiataloknak.

Ezt nevezzük Ózdi Életpályamodellnek, 
amelynek szerves eleme a Miskolci Egye-
tem Ózdi Kihelyezett Tagozata is.                          
Ez szintén egy mérföldkő volt. Hatalmas 

sok segítséget jelent az elkövetők kézre 
kerítésében, bizonyos események megelő-
zésében. Azt sem szabad elfelejteni, hogy a 
városban található autóbuszokra is kamera-
rendszert telepített Ózd Város Önkormány-
zata, amelyek a buszon való közlekedést is 
biztonságosabbá teszik. 

Sokszor beszédtéma a köztéri szobrok 
áthelyezése. Ezek is mind a város és az 
emlékművek optimalizálása érdekében 
történtek, szakember bevonásával.  Úgy 
gondolom, sokkal rendezettebb képet 
mutat a település, és sokkal elérhetőbbek 
ezek, az ózdiak kezei nyomát viselő 
műemlékek, amelyek a legendáink megis-
merését is lehetővé teszik. 

jogszabályoknak megfelelő környezetet 
kap. Ez nagyon fontos a város szempont-
jából, hiszen az árusítóhely nemcsak az 
ózdiakat szolgálja, hanem a térség, a régió 
egyik legjelentősebb piaca is. Nagyon 
sokan járnak hozzánk a Felvidékről és a 
környező településekről is. Ők mind olyan 
területet használhatnak pár hónapon 
belül, aminek hírére még nagyobb lehet az 
érdeklődés. Az árusokat megfelelő 
feltételekkel tudjuk fogadni, utat enge-
dünk a fejlődésnek. Úgy gondolom, 

mindenki tetszését elnyeri majd, amikor 
elkészül. Addig viszont türelemre van 
szükség, hiszen az építkezés a város ezen 
részén korlátozásokkal is jár. 

– Fejlesztik a város kerékpáros úthálózatát is.

– Ózd kerékpáros hálózata jelenleg igen 
kezdetleges, ezért döntött úgy a város-
vezetés, hogy nagy hangsúlyt fektet 
ennek javítására. A kerékpáros létesít-
ményeken felül része a projektnek az 
útbaigazító táblázás és a tárolók kialakí-
tása. 440 millió forintból egy olyan 
kerékpárosbarát közlekedési rendszert 
teremtünk, ahol a kétkerekű forgalom az 
egész városra kiterjedően a lehető 
legbiztonságosabb, akadálymentes és 
komfortos lesz. A megvalósítás többlép-
csős, októberben szeretnénk kezdeni, és 
júliusra tervezzük a befejezést. 

–  Végre megkezdődött a szennyvíz- 
beruházás is. 

– Erre már egy évtizede vártak az ózdiak. 
Mintegy 47 kilométer hosszúságban 
fektetnek le új csatornahálózati elemeket. 
Bízunk abban, hogy egy hónapon belül 
egyes területeken ezeket már használhat-
ják is. Folyamatosan dolgoznak a munka-
gépek. A területek  helyreállítására a 
munkálatokat követően egy kicsit várni 
kell, hiszen az ülepedés és egyéb más 
tényezők befolyásolják azt, hogy mikor 
lehet a végleges helyreállítást megkezde-
ni. Fontos, hogy az érintetteknek a 
jövőben nem kell majd a szippantós 
autóra várni, hiszen rá lesznek kötve a 
városi csatornarendszerre. Ez is egy jó 
példa arra, hogy a projektek ciklusokon 
átívelnek, és pártok felett állnak, hiszen 
még Benedek Mihály idejében nyújtották 
be, nyerték meg a pályázatot, és két 
ciklussal később, most fejezzük be.

– Mi jön ezután?

– Ózd Város Önkormányzata továbbra 
is figyeli a kiírt pályázatokat, és igyek-
szünk minden egyes megnyíló lehető-
séggel élni. Bízunk abban, hogy nyerünk 
is ezeken, és tovább tudjuk fejleszteni a 
várost. A lakossággal való kapcsolattar-
tás a jövőben is elsődleges szempont 
marad. Úgy gondolom, az elmúlt évek 
bizonyították azt, hogyan lehet előre-
lépni és haladni, még ha az ország egy 
kicsit nehezebb helyzetben is van, és 
sokan elhagyják azt. Sajnos az elván-
dorlás a városra is érvényes. Ez ellen 
próbálunk küzdeni a mi szerény eszkö-
zeinkkel. Ami erőnkből, lehetőségünk-
ből, hatáskörünkből telik, mindent meg-
teszünk, és igyekszünk a lakosság 
igényeit is figyelembe venni. Bármikor 
elérhetőek vagyunk, és állunk továbbra 
is az ózdiak rendelkezésére, mint 
ahogyan azt már megszokhatták, 
nyitott, elérhető városvezetőkként.

Állatsimogatót hoztunk létre a Nagyvölgy-
ben. Ez utóbbi kettős szerepet is betölt a 
város többi tanyájával együtt, látogatható és 
megismerhető az ott elvégzett működés. 
Ezenkívül termel is, ami az önkormányzati 
rendszer intézményeinek jelent  megtakarí-
tást. Áprilistól ide 2966 fő látogatott el.

Gondoljunk bele, több mint egy évtizede 
nem üzemelt a városban filmszínház. 
Annak, aki korábban moziba akart menni, 
utaznia kellett, és így újabb költségekkel 
terhelte meg a családi kasszát. Ma Ózdon 
a modern kor igényeinek megfelelő 3D-s 
mozi működik, ahol online is lehet jegyet 
vásárolni, nagyon sok a vendég, 35816 
néző kapcsolódott ki ott eddig.

lehetőség helyben végezni a felsőfokú 
tanulmányokat.
 
A városvezetés szeme előtt mindig az a 
cél lebeg, hogy Ózdon, ózdiként tudjunk 
élni a továbbiakban is. 

2014-ben egy olyan városvezetést építet-
tünk fel, akik elérhetőek. Nemcsak 
fogadóórákon, hanem személyesen, telefo-
non, e-mailben és a legnépszerűbb közössé-
gi portálon, a Facebookon is. Folyamatosan 
kapcsolatot tartunk a lakossággal, nemcsak 
mi, az összes intézményünk is.  Így ismer-
hetjük meg legjobban az igényeiket. Ennek 
nyomán kezdtünk bele azokba a városszépí-
tő intézkedésekbe, amelyek élhetőbbé teszik 
Ózdot. Oda építünk járdát, ahol járnak. 
Körbekerítettük a kutyafuttatókat, családi 
pihenőparkot alakítottunk ki a Drótos-tetőn,  
ennek márciustól 3449 látogatója volt. 

Amit a kérdésben is kiemelt, a nyilvános 
vécé. Erre is nagy igény volt, és büszkék 
vagyunk rá, hogy mi ezt megvalósítottuk. 
Elvárás volt felénk a lakosság részéről, mi 
megígértük, és teljesítettük. Eddig 6556 
alkalommal használták.  A környéken ez 
egyedülálló minőségű és biztonságos, amit 
sikerült tájba illően elhelyezni a városköz-
pontban. S ha már tájba illesztésről beszé-
lünk, idetartozik a virágosítás és a parkok 
rendezettsége. Ez utóbbi fejtörést okoz nap 
mint nap, a munkavállalók alacsony szá-     
ma miatt. A városüzemeltető intézmény 
azonban mindent megtesz annak érdeké-
ben, hogy a lehető legjobb minőségben 
tartsa a közterületeket. 

Létrehoztuk a Városi Rendészetet, amely 
huszonnégy órában elérhető, és intézkedik a 
közterületeken. Folyamatosan bővül a 
térfigyelőkamera-hálózat, amely szintén 

A város közepén található áldatlan seb- 
helynek nevezett terület egy része most 
már új arculatot, rendezett, modern és a 

– Van több nagyobb fejlesztés is, ami már 
elindult. Az egyik ilyen a városi piac felújí-
tása. Sokáig azonban úgy tűnt, többet 
beszélnek róla, mint dolgoznak rajta.

– Sokat kellett rá várni, de a rendszer így 
működik. 2016-ban Ózd Város Önkor-
mányzata minden felhívásra pályázatot 
nyújtott be, több projektre is sikeresen. 
Azt mondják, hogy ellenzéki városként 
sokkal nehezebb Ózdnak, mi ezt ebben a 
tekintetben nem tapasztaljuk, hiszen 
olyan projektekkel pályáztunk, amelyek 
támogatásra méltóak. Legtöbbjük nyert is. 
Ezek megvalósítása azonban hosszú időt 
vesz igénybe, hiszen a felkészülést, a 
tervezést, a szerződés megkötését 
követően csak ebben az évben tudtuk 
kezdeni a piacberuházást is. Ennek 
összértéke 400 millió forint.

–  Megújul a Család- és Gyermekjóléti 
Központ.

– A kivitelezést láthatják most már a 
Családsegítő és Gyermekjóléti Intézmény 
tekintetében a Petőfi úton, ahol szintén 
egy 21. századi előírásoknak megfelelő 
felújítás történik, két ingatlanon is. Itt az 
energiahatékonyság és az ügyfélközpon-
túság az egyik fő szempont, hogy minél 
inkább szolgálni tudják munkatársaink 
azokat a rászorulókat, akik hozzájuk 
fordulnak. Ez a felújítás 90 millió 860 
ezer forintból valósul meg.

5

–   Elindul Újtelep-Kiserdőalja rehabilitá-
ciója is, erre miért volt szükség?

– Megkezdődnek a munkálatok most már 
heteken belül az Újtelepen, hiszen egy 
városrehabilitációs programban, a korábbi 
Velence telepi pályázathoz hasonlóan 
Újtelep is megújul. Amint mondtam, 
minden pályázati lehetőséget igyekeztünk 
kihasználni a város fejlesztésére, úgy ezt 
is. Az Újtelep mellett található Váci Mihály 
úton több önkormányzati ingatlant 
teljesen felújítunk, ezek a város vagyonát 
is növelik, de az ott élőknek is megfelelő 
környezetet fognak biztosítani ahhoz, 
hogy normális körülmények között élhes-
senek. Újtelepen is megújul néhány ingat-
lan, a romos házak egy részét pedig el 
tudjuk bontani, és megújul az infrastruk-
túra is. A nagytemplom előtti parkolót 
korszerűsítjük, rendezzük a közlekedést, 
és a parkosítjuk a területet. A teljes 
fejlesztés 350 millió forint.
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Csaknem négy éve szavaztak bizalmat a 
választók Janiczak Dávid polgármesternek. 
Kritikusai gyakran mondják, hogy azóta 
nem történt semmi Ózdon, hiszen csupán 
egy nyilvános vécét adtak át, több szobor 
más helyre került, és növényekkel ültettek 
be néhány virágágyást.

– Így látja Ön is? Négy esztendőnek 
mindössze ennyi az eredménye?

– Nem, hiszen a városvezetés 2014 óta 
folyamatosan azon dolgozik, hogy 
eredményeket érjen el, és fejlődő pályára 
állítsa Ózdot. Nagyon sok területen intéz-
kedtünk. Ennek vannak városszépítési, 
jövőbemutató, támogatási, beruházási 
elemei, ez utóbbiak jelentős részét az 
uniós pályázatokon elnyert projektek 
teszik ki, csakúgy mint más településeken. 

2014 óta abban gondolkodunk, hogyan 
tudjuk a fiatalokat itt tartani, hogyan 
tudjuk a városképet úgy rendezni, hogy 
azokat a negatív sztereotípiákat, amelyek 
Ózdot övezik már hosszú évtizedek óta, 
levetkőzhessük. Így került a képvise-
lő-testület elé még 2016-ban az egyéb 
önkormányzati támogatásokról szóló 
rendelet, ami az eredményes középiskolai 
tanulóknak ad ösztöndíjat, az elsőszülött 
gyermekre 300 ezer forintos támogatást 
kaphatnak az érintettek, és a jeles érett-
ségivel rendelkező diákok is egyszeri 
pénzbeli támogatásra jogosultak. Emel-
lett a CSOK igénybevételéhez jelképes 
összegért kínálunk önkormányzati terüle-
teket, és bérlakások ingyenes igénybevé-
telére is lehetőségük van a fiataloknak.

Ezt nevezzük Ózdi Életpályamodellnek, 
amelynek szerves eleme a Miskolci Egye-
tem Ózdi Kihelyezett Tagozata is.                          
Ez szintén egy mérföldkő volt. Hatalmas 

sok segítséget jelent az elkövetők kézre 
kerítésében, bizonyos események megelő-
zésében. Azt sem szabad elfelejteni, hogy a 
városban található autóbuszokra is kamera-
rendszert telepített Ózd Város Önkormány-
zata, amelyek a buszon való közlekedést is 
biztonságosabbá teszik. 

Sokszor beszédtéma a köztéri szobrok 
áthelyezése. Ezek is mind a város és az 
emlékművek optimalizálása érdekében 
történtek, szakember bevonásával.  Úgy 
gondolom, sokkal rendezettebb képet 
mutat a település, és sokkal elérhetőbbek 
ezek, az ózdiak kezei nyomát viselő 
műemlékek, amelyek a legendáink megis-
merését is lehetővé teszik. 

jogszabályoknak megfelelő környezetet 
kap. Ez nagyon fontos a város szempont-
jából, hiszen az árusítóhely nemcsak az 
ózdiakat szolgálja, hanem a térség, a régió 
egyik legjelentősebb piaca is. Nagyon 
sokan járnak hozzánk a Felvidékről és a 
környező településekről is. Ők mind olyan 
területet használhatnak pár hónapon 
belül, aminek hírére még nagyobb lehet az 
érdeklődés. Az árusokat megfelelő 
feltételekkel tudjuk fogadni, utat enge-
dünk a fejlődésnek. Úgy gondolom, 

mindenki tetszését elnyeri majd, amikor 
elkészül. Addig viszont türelemre van 
szükség, hiszen az építkezés a város ezen 
részén korlátozásokkal is jár. 

– Fejlesztik a város kerékpáros úthálózatát is.

– Ózd kerékpáros hálózata jelenleg igen 
kezdetleges, ezért döntött úgy a város-
vezetés, hogy nagy hangsúlyt fektet 
ennek javítására. A kerékpáros létesít-
ményeken felül része a projektnek az 
útbaigazító táblázás és a tárolók kialakí-
tása. 440 millió forintból egy olyan 
kerékpárosbarát közlekedési rendszert 
teremtünk, ahol a kétkerekű forgalom az 
egész városra kiterjedően a lehető 
legbiztonságosabb, akadálymentes és 
komfortos lesz. A megvalósítás többlép-
csős, októberben szeretnénk kezdeni, és 
júliusra tervezzük a befejezést. 

–  Végre megkezdődött a szennyvíz- 
beruházás is. 

– Erre már egy évtizede vártak az ózdiak. 
Mintegy 47 kilométer hosszúságban 
fektetnek le új csatornahálózati elemeket. 
Bízunk abban, hogy egy hónapon belül 
egyes területeken ezeket már használhat-
ják is. Folyamatosan dolgoznak a munka-
gépek. A területek  helyreállítására a 
munkálatokat követően egy kicsit várni 
kell, hiszen az ülepedés és egyéb más 
tényezők befolyásolják azt, hogy mikor 
lehet a végleges helyreállítást megkezde-
ni. Fontos, hogy az érintetteknek a 
jövőben nem kell majd a szippantós 
autóra várni, hiszen rá lesznek kötve a 
városi csatornarendszerre. Ez is egy jó 
példa arra, hogy a projektek ciklusokon 
átívelnek, és pártok felett állnak, hiszen 
még Benedek Mihály idejében nyújtották 
be, nyerték meg a pályázatot, és két 
ciklussal később, most fejezzük be.

– Mi jön ezután?

– Ózd Város Önkormányzata továbbra 
is figyeli a kiírt pályázatokat, és igyek-
szünk minden egyes megnyíló lehető-
séggel élni. Bízunk abban, hogy nyerünk 
is ezeken, és tovább tudjuk fejleszteni a 
várost. A lakossággal való kapcsolattar-
tás a jövőben is elsődleges szempont 
marad. Úgy gondolom, az elmúlt évek 
bizonyították azt, hogyan lehet előre-
lépni és haladni, még ha az ország egy 
kicsit nehezebb helyzetben is van, és 
sokan elhagyják azt. Sajnos az elván-
dorlás a városra is érvényes. Ez ellen 
próbálunk küzdeni a mi szerény eszkö-
zeinkkel. Ami erőnkből, lehetőségünk-
ből, hatáskörünkből telik, mindent meg-
teszünk, és igyekszünk a lakosság 
igényeit is figyelembe venni. Bármikor 
elérhetőek vagyunk, és állunk továbbra 
is az ózdiak rendelkezésére, mint 
ahogyan azt már megszokhatták, 
nyitott, elérhető városvezetőkként.

Állatsimogatót hoztunk létre a Nagyvölgy-
ben. Ez utóbbi kettős szerepet is betölt a 
város többi tanyájával együtt, látogatható és 
megismerhető az ott elvégzett működés. 
Ezenkívül termel is, ami az önkormányzati 
rendszer intézményeinek jelent  megtakarí-
tást. Áprilistól ide 2966 fő látogatott el.

Gondoljunk bele, több mint egy évtizede 
nem üzemelt a városban filmszínház. 
Annak, aki korábban moziba akart menni, 
utaznia kellett, és így újabb költségekkel 
terhelte meg a családi kasszát. Ma Ózdon 
a modern kor igényeinek megfelelő 3D-s 
mozi működik, ahol online is lehet jegyet 
vásárolni, nagyon sok a vendég, 35816 
néző kapcsolódott ki ott eddig.

lehetőség helyben végezni a felsőfokú 
tanulmányokat.
 
A városvezetés szeme előtt mindig az a 
cél lebeg, hogy Ózdon, ózdiként tudjunk 
élni a továbbiakban is. 

2014-ben egy olyan városvezetést építet-
tünk fel, akik elérhetőek. Nemcsak 
fogadóórákon, hanem személyesen, telefo-
non, e-mailben és a legnépszerűbb közössé-
gi portálon, a Facebookon is. Folyamatosan 
kapcsolatot tartunk a lakossággal, nemcsak 
mi, az összes intézményünk is.  Így ismer-
hetjük meg legjobban az igényeiket. Ennek 
nyomán kezdtünk bele azokba a városszépí-
tő intézkedésekbe, amelyek élhetőbbé teszik 
Ózdot. Oda építünk járdát, ahol járnak. 
Körbekerítettük a kutyafuttatókat, családi 
pihenőparkot alakítottunk ki a Drótos-tetőn,  
ennek márciustól 3449 látogatója volt. 

Amit a kérdésben is kiemelt, a nyilvános 
vécé. Erre is nagy igény volt, és büszkék 
vagyunk rá, hogy mi ezt megvalósítottuk. 
Elvárás volt felénk a lakosság részéről, mi 
megígértük, és teljesítettük. Eddig 6556 
alkalommal használták.  A környéken ez 
egyedülálló minőségű és biztonságos, amit 
sikerült tájba illően elhelyezni a városköz-
pontban. S ha már tájba illesztésről beszé-
lünk, idetartozik a virágosítás és a parkok 
rendezettsége. Ez utóbbi fejtörést okoz nap 
mint nap, a munkavállalók alacsony szá-     
ma miatt. A városüzemeltető intézmény 
azonban mindent megtesz annak érdeké-
ben, hogy a lehető legjobb minőségben 
tartsa a közterületeket. 

Létrehoztuk a Városi Rendészetet, amely 
huszonnégy órában elérhető, és intézkedik a 
közterületeken. Folyamatosan bővül a 
térfigyelőkamera-hálózat, amely szintén 

A város közepén található áldatlan seb- 
helynek nevezett terület egy része most 
már új arculatot, rendezett, modern és a 

Ki gépen száll fölébe…

MEGÚJULUNK!

OTT VAGYUNK - 
HELYBEN, 

TÉRBEN, IDŐBEN

Ózd az ország legszebb tájéka, olvashatjuk nap 
mint nap a közösségi médiában, többnyire 
olyanoktól, akik itt hagyták a várost, néha 
hazarándulnak, s nem értik, hogy miért nem 
érzik ezt mindig így a hátramaradt emberek. 

Ha egy repülőgépről nézzük, jó, legyen csak 
egy helikopter, valóban szemet gyönyörködte-
tő a látvány, bár nem tudom, mit szólnak a 
Dunakanyarban vagy a Balatonnál élők, majd 
megkérdezzük őket is. Szerencsére a szépség 
nem politikai kategória, tehát egy táj nem attól 
lesz gyönyörű, hogy melyik párt kormányoz, 
bár manapság már bármit el lehet képzelni.

Megmagyarázhatatlan okból kifolyólag nemré-
giben Salgótarján felé autóztam, Zabar felé, 
mondhatni meg voltam zabarodva. A nógrádi 
székhelyet ugyanolyan erdők ölelik körül, 
Somoskő és Salgó vára emelkedik a hegyek 
ormán, tehát az ottaniak ugyanezt érezhetik, 
mint mi itten. A Rimamurány testvérvárosi 
kapcsolatot szőtt hajdanán, nekik és nekünk is 
van emblematikus sztárunk a zenei élet palettá-
járól, azt most ne bolygassuk, hogy szakmailag 
ez mit jelent, mert nem értünk hozzá. Nagyjából 
ugyanannyi polgár él mindkét városban, van 
tehát összehasonlítási alap bőven.

Ahogy elérjük a várost, mintha Sajóvárkony felől 
közelednénk a centrumba, s most ezt nem 
ecsetelném tovább. A nagy különbség akkor 
látszik, amikor Budapest irányába elhagyjuk. 
Gőzerővel épül a gyorsforgalmi út, száztízes 
táblával, ez bizony nem elhanyagolható 
szempont a betelepülő vállalatok vonatkozásá-
ban. Ha Miskolc felé ilyen lenne, s fél óra alatt a 
megyeszékhelyen lehetnénk, talán Ózd felé is 
többen kacsintgatnának. Addig csak egy 
helyben toporgunk, nincs mit szépíteni a dolgon.

Mindkét város központi részén van egy hotel, 
de amíg nálunk működik is, addig a Karancs 
szellemóriásként tornyosul a fórumra, 
nyomasztó szürkeséget áraszt a járókelők 
felé. Hétköznap ott is a nem dolgozók 
sétálgatnak az utcákon, a kép hasonló, azt 
mondják, rengeteg fiatal vándorolt el, 
tanulmányaik befejezése után nem tértek 
vissza. Hasonló üzletek találhatók ott is, a 
színvonalasabbakat kevesen látogatják, 
ellenben számtalan turkálóba botlottunk.                   
A felületes szemlélődő megemlítené, hogy ott 
„meki” is csalogatja a vendégeket. Színház van 
itt is, ott is, nálunk patinásabb az épület, ott 
viszont nevesebb színművészek hatalmas 
portréja ékesíti a homlokzatot, s a teátrumot 
Zenthe Ferencről nevezték el.

A döntő különbség, ami azonnal szembeötlik: a 
rengeteg virág, amely Ózdot ékesíti, élhetőbbé 
teszi, valljuk be, ez Tarjánban szinte teljesen 
hiányzik. Ha van is, elkerüli az ember tekintete. 
Nyomasztó „szocializmus-lehelet” jár át 
minden ott töltött percet, mintha megállt volna 
az élet a nyolcvanas években. Ezzel szemben 
Ózd a virágos város pályázatok élmezőnyében 
üzeni, hogy nem feltétlenül kell innen elköltöz-
ni, hisz az élet itt (is) szép. Csak ne lennénk 
ennyire elszigetelve, az Isten háta mögött, 
mindentől legalább egy órányi autóútra. 
Persze ezt hallgatjuk negyedszázada, vélhető-
en még fogjuk is. A gyorsforgalmi utakat 
közben másfelé építik…

– Van több nagyobb fejlesztés is, ami már 
elindult. Az egyik ilyen a városi piac felújí-
tása. Sokáig azonban úgy tűnt, többet 
beszélnek róla, mint dolgoznak rajta.

– Sokat kellett rá várni, de a rendszer így 
működik. 2016-ban Ózd Város Önkor-
mányzata minden felhívásra pályázatot 
nyújtott be, több projektre is sikeresen. 
Azt mondják, hogy ellenzéki városként 
sokkal nehezebb Ózdnak, mi ezt ebben a 
tekintetben nem tapasztaljuk, hiszen 
olyan projektekkel pályáztunk, amelyek 
támogatásra méltóak. Legtöbbjük nyert is. 
Ezek megvalósítása azonban hosszú időt 
vesz igénybe, hiszen a felkészülést, a 
tervezést, a szerződés megkötését 
követően csak ebben az évben tudtuk 
kezdeni a piacberuházást is. Ennek 
összértéke 400 millió forint.

–  Megújul a Család- és Gyermekjóléti 
Központ.

– A kivitelezést láthatják most már a 
Családsegítő és Gyermekjóléti Intézmény 
tekintetében a Petőfi úton, ahol szintén 
egy 21. századi előírásoknak megfelelő 
felújítás történik, két ingatlanon is. Itt az 
energiahatékonyság és az ügyfélközpon-
túság az egyik fő szempont, hogy minél 
inkább szolgálni tudják munkatársaink 
azokat a rászorulókat, akik hozzájuk 
fordulnak. Ez a felújítás 90 millió 860 
ezer forintból valósul meg.

–   Elindul Újtelep-Kiserdőalja rehabilitá-
ciója is, erre miért volt szükség?

– Megkezdődnek a munkálatok most már 
heteken belül az Újtelepen, hiszen egy 
városrehabilitációs programban, a korábbi 
Velence telepi pályázathoz hasonlóan 
Újtelep is megújul. Amint mondtam, 
minden pályázati lehetőséget igyekeztünk 
kihasználni a város fejlesztésére, úgy ezt 
is. Az Újtelep mellett található Váci Mihály 
úton több önkormányzati ingatlant 
teljesen felújítunk, ezek a város vagyonát 
is növelik, de az ott élőknek is megfelelő 
környezetet fognak biztosítani ahhoz, 
hogy normális körülmények között élhes-
senek. Újtelepen is megújul néhány ingat-
lan, a romos házak egy részét pedig el 
tudjuk bontani, és megújul az infrastruk-
túra is. A nagytemplom előtti parkolót 
korszerűsítjük, rendezzük a közlekedést, 
és a parkosítjuk a területet. A teljes 
fejlesztés 350 millió forint.
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Bukovinszky Zsolt

„Az ózdi huszárok nagyon nagy büszkeségünkre évek óta kísérik a 
berni nagykövetség és a genfi Sissi emlékszobor koszorúzásának 
programjait. Olyan jó hírük lett, hogy már nemcsak Genfbe jönnek, 
hanem Milánóba is kölcsönkérték őket, és több helyről is érkezett 
megkeresés, ami a jó hírünket viszi a világba. Nagyon tetszik ez a 
magyar közösségnek, és nagyon nagyra értékelik ugyanúgy a genfiek 
is. Bárhol járnak, nem ússzák meg fotózás nélkül.”

Az Ózdi Huszárbandérium adott díszőrséget azon a megemlékezés-
sorozaton, amelyet Erzsébet királyné halálának 120. évfordulóján 
rendeztek Genfben, szeptember második hétvégéjén. A magyar 
huszárok Vitkó Egon huszárkapitány vezetésével már nem először 
vettek részt azon a programon, amelyet abban a svájci városban 
tartanak, ahol Sissi 61 évesen egy olasz anarchista áldozata lett.                 
Az idei ünnepet sétahajózás, konferencia, a hagyományőrzők bálja, a 
császárnéról szóló előadás tette színesebbé. A hangulatot szinte 
minden helyszínen fokozta a hagyományőrzők öltözete és tánca, 
amely megelevenítette Sissi korát, de ugyanilyen színfolt volt az ózdi 
huszárok jelenléte és díszelgése is. Erzsébet magyar királyné genfi 
szobránál sok kint élő magyar mellett megjelent az ENSZ nagyköve-
te és a Habsburg-család képviselője is. Sissi szobránál, az évforduló-
ra szervezett programok zárásaként, Nagy István, Magyarország 
Svájcba akkreditált rendkívüli és meghatalmazott nagykövete helye-
zett el emlékező koszorút a magyar nemzet nevében.

MIZERÁK ZSUZSA

„2015-ben kezdődött „világjáró” utunk, amikor kaptunk egy lehetőséget 
Magyarország svájci nagykövetétől, Nagy Istvántól és Mizerák Zsuzsától. 
Abban az évben március 15-én jöttünk először Genfbe, a központi ünnepség-
re. Igyekeztünk úgy tenni a dolgunkat, ahogyan azt illik, huszárokhoz és 
emberekhez méltóan. Nem is olyan régen tudatosult bennünk, hogy tulajdon-
képpen mi nem ózdi huszárok vagyunk, hanem a magyar katonai haderő 
szimbólumai. Nemzeti díszegységként a magyar kormány szolgálatában, 
bárhol vagyunk is, akár Genfben, Bernben, Luganóban vagy éppen Milánóban.”

VITKÓ EGON,
AZ ÓZDI HUSZÁRBANDÉRIUM HUSZÁRKAPITÁNYA

JACQUES MAYER,
A HOTEL BEAUE RIVAGE TULAJDONOSA

„Amikor Sissit leszúrták, behozták 
a szállodába, akkor már haldok-
lott. A nagymamám hívott orvost, 
papot. Sajnos már nem tudtak 
rajta segíteni. A királyné a 
nagymamám karjaiban hunyt el.

Sissi nagyon kötődött Genfhez. 
Magam voltam az egyik kezdemé-
nyezője, a magyar közösség 
támogatásával, halála 100. 
évfordulóján annak, hogy a 
császárnénak állítsunk emléket a 
szálloda előtt, a hajókikötő közelé-
ben. Mivel nekem a nagymamám 
által mesélt Sissi-történet volt a 
bölcsődalom, fontosnak éreztem, 
hogy maradjon róla az utókornak 
egy méltó emlék.”

NAGY ISTVÁN,
MAGYARORSZÁG SVÁJCI NAGYKÖVETE
„Az Association des Fetes Costumées szervezésében Genfben és 
Montreux-ben is számos résztvevőt vonzó rendezvénysorozatra került 
sor, méltón tisztelegve Erzsébet királyné emléke előtt e kerek évfordulón. 
Nagy öröm, hogy a királyné elragadó személye és életműve a mai napig él 
az érdeklődők emlékezetében. (…)  Szinte pontosan 120 éve itt, Genfben 
vesztettük őt el, 1898. szeptember 10-én, amikor Luigi Lucheni anarchis-
ta egy tőrrel szíven szúrta a királynét. Rövid szenvedés után a Beau 
Rivage szállodában lehelte ki lelkét.”

MAGYARORSZÁGOT KÉPVISELTÉK
AZ ÓZDI HUSZÁROK 
GENF, 2018. SZEPTEMBER 7-9.

Az oldal elkészítését támogatta:

„Magyar királyné? Igen ő már az volt, mikor még a férje csak „császárkodott”. 
Tiszteltük őt. Nem! Imádtuk? Ez is kevés. Mindnyájunknak közös szerelme volt”
– írta Mikszáth a 120 éve meggyilkolt Erzsébet királynéról, akit Sissi 
néven ismert meg az utókor.



A városi lét nyüzsgésének, a boltok megrakott polcain sorakozó tömegcikkeknek a világában élünk, éppen ezért divat lett 
vidékre költözni, és divat lett kézműves termékeket vásárolni. A vidéken élők pedig szívesen osztják meg nyugalmukat, 
természetes lényüket és mindennapjaik gyümölcsét. Nemcsak azokkal, akik végleg búcsút intenek a városnak, hanem 
azokkal is, akik egy-egy piaci, vásári forgatagban keresik fel őket. Ilyen végtelen nyugalmat lelhet az ember, ha kétheten-
te megáll a kézműves vásáron a KicsiKacsaház standja előtt, s ráadásul palackozva haza is viheti egy üveg szörp, vagy 
lekvár formájában. Szurdok Renáta és Gáspár Attila Vadnán találták meg azt a nyugalmat, ami egyrészt visszatérés volt a 
gyermekkori gyökerekhez, másrészt pedig egy régen dédelgetett álom kertről, állatokról, nyugalomról. És csak ezután jött 
a kézművesség, annak is az egyik legtrükkösebb fajtája.
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S hogy mitől trükkös egy lekvárfőzés?             
És mitől lesz kézműves termék a szörp, 
szárított zöldség, vagy nagyanyáink lekvárja? 
Erre kaptam választ a vadnai KicsiKacsaház-
ban, ráadásul úgy, hogy nem is kérdeztem, 
és tulajdonképpen szó sem volt a kézműves-
ség szigorúan vett, vagy agyonvitatott 
fogalmáról. S mégis bizton állítom, hogy 
minden, ami Renáta és Attila keze nyomát 
viseli, száz százalékig eredeti kézműves 
remek. Tanú erre lekvárok, szörpök, 
savanyúságok sora, nem utolsósorban az 
ízvilága. Legfőképpen pedig az, hogy vadnai 
kis parasztházukban nincsenek gépek, nem 
készülnek sorozatban az ínyencfalatok, 
kertjüket a lehető legtermészetesebb 
módon művelik: saját két kezükkel. 

AHOL MŰVÉSZET LEKVÁRT FŐZNI  

– KICSIKACSAHÁZ

Irány a vidéki élet, a szörpök, a lekvárok világa világos, praktikus világba csöppenhet a 
látogató. S mielőtt megkérdeznék, gépek 
sincsenek. Nincs sorozatgyártás, a lekváros 
üvegeket kézzel töltik, egyszerre ötöt-ha-
tot, vagy egy kicsivel többet. 

- Van egy aszalónk, egy passzírozó, ami nagy 
segítség, különösen a csipkebogyó feldolgozá-
sában, egy gyümölcsprés, és nagyjából ennyi. 
Majdnem mindent kézzel készítek, és nem is 
vágyom nagyobb gépesítésre. Igaz, nézeget-
tünk már pályázatokat ilyen irányban, de 
egyrészt akkora alaptőke kell hozzá, hogy 
szinte elérhetetlen. Másrészt a nagy gépesí-
téssel elveszteném az egész varázsát. Hiszen 
számomra az a lényeg, hogy különleges dolgok 
szülessenek. Saját ízkreációk, a hagyományos-
tól eltérő ízvilág. A saját két kezemmel. Az apró 
lépések híve vagyok. Szerencsére már most is 
keresnek minket a piacokon, szeretem a 
vásárok forgatagát, ahogy az asztal mellett 
állva odajönnek hozzám, kérdezgetnek, mi, 
hogyan készül. És a rengeteg pozitív visszajel-
zés. Ezek visznek előre.
 
A kis gasztronómiai vállalkozást, vagy 
inkább kézműves párt sokan ismerik és 
szeretik Ózdon is. Igazi debütálásuk az 

egykori szülővárosban – mivel Renáta itt 
töltötte gyerekkorát, és fiatalságát                      
– az első Hétvölgy Fesztiválon volt.                           
Akkor nemcsak a vásárlók szeretetét 
nyerték el, hanem a szervezők egyik fődíját 
is, hiszen különleges lekvárjaikkal, szörpje-
ikkel a gasztronómiában jártas zsűritagok 
elismerését is kivívták maguknak. 

Azóta eltelt néhány év, a lelkesedésük 
töretlen, a az ózdiak most is találkozhatnak 
velük, termékeikkel egyaránt a kézműves 
piacokon, zöldséges üzletben. 

- Amikor Angliában dolgoztunk, a farmon 
töltött idő nagy hatással volt ránk. Ott most 
reneszánszát éli a házi befőzés. És ahogyan 
láttam a sok kis felcímkézett és felkendőzött 
lekváros üveget, nagyon megtetszett. Népsze-
rű volt, hogy az ember válogat a termelői 
piacon, vagy éppen házhoz viszik a befőttet, 
lekvárt, savanyúságot. Akkor gondoltam már 
rá, hogy talán én is tudnék ilyenekkel foglal-
kozni, ha egyszer hazajövünk. De az igazság 
az, hogy akkor még nem is álmodtam róla, 
hogy ez valóban így lesz majd egyszer – 
idézte fel a kezdeteket, az eredeti ötletet 
Renáta. – Itthon aztán kis lépésekkel valósít-
juk meg azóta is a nagy álmot. Hagyományos 

keretek között, de nem feltétlenül a hagyo-
mányőrzésre koncentrálva. Van persze szilva- 
lekvárom, sárgabarack lekvárom, de azt 
inkább meghagyom a nagymamáknak. Sokkal 
inkább feldob, és megfog egy-egy különleges 
ízkombináció, ami vagy saját kútfő, vagy más 
ezzel foglalkozó kézműves receptje, átdolgoz-
va a saját ízlésvilágomra. 

S beszélgetés közben lassan körbe sétálva a 
„birtokon” előkerülnek az állatok, a gyerekkori 
álom jelenkori megtestesülései: kutyák 
szaladgálnak boldogan a zöld gyepen, álmos 
macska nyújtózik a tetőn, félénk kacsák rohan-
nak a lábunk elől. Egy igazi, békebeli falusi 
porta, ami magán viseli gazdái jellegzetes 
nyugalmát, derűjét, és szeretetét a hagyomá-
nyos gazdálkodás, a csaknem feledésbe 
merült egykori paraszti élet felé. Megfűszerez-
ve a mai kor kihívásaival: esőgyűjtő medencé-
vel, komposztálóval, mely jelzi a látogatónak: 
itt nemcsak a hagyományos gazdálkodás 
került előtérbe a XXI. század technikai vívmá-
nyai helyett, hanem a felelősségteljes, környe-
zettudatos szemlélet. Ami egyrészt a nevelte-
tésből, másrészt a választott hivatásukból 
ered. Lévén mindketten tájvédő geográfusok. 

- A természetjárás, a környezetünk védelme, 
vagy az újrahasznosítás mind-mind a hitvallá-
sunk. Ez könnyen összeegyeztethető a minden-
napi rutinnal. Kelek a nappal, vagy egy kicsit 
később, megyek a tyúkokat, kacsákat etetni, 
majd jöhetnek a kutyák, macskák. S végül 
magamat is megetetem – nevetett megint 
Renáta, s rögtön folytatta a napi teendők 
sorolását. – Ezután irány a kert, s végzem az 
éppen aktuális teendőket. És persze dolgozom is 
közben. Szerencsére rugalmas munkahelyem és 
beosztásom van, a helyi önkormányzat 
alkalmazásában végzem el a tévés feladatokat. 
Operatőrködöm, vágok, műsort szerkesztek. 
Nyáron van, amikor hajnalban kelünk, ugye 
ilyenkor több a teendő, s bizony volt olyan 
időszak is, amikor már sírás volt a vége a 
meggymagozásnak. De ilyenkor arra gondolok, 
hogy télen, a január-februári holtszezonban 
majd lógatom a lábam. 

Hát ezektől művészet a lekvárfőzés a KicsiKa-
csaházban, s ettől vált igazán kézműves 
termékké a Renáta által készített lekvár, 
szörp, vagy gyümölcslé. Az apró lépésekkel 
végzett fejlesztéstől, amellyel nem a bevétel 
növelése volt a cél, hanem az, hogy a minőség 
és a változatosság növekedjen. S mindezt 
azért, hogy a nyüzsgésbe belefáradt városok 
lakói hazavihessenek olykor-olykor egy kis 
palackba zárt nyugalmat. 

terem fekete-, piros ribizli, de büszke, josta 
vagy éppen homoktövis is. 

- A termékpaletta hatalmas. A szörpökből van 
gyümölcs, többféle, van virágszörp, amik 
tulajdonképpen gyógynövények és gyümölcsök 
vegyesen, vagy tisztán, mint például a citrom-
fűszörp, vagy bodzaszörp. A lekvárokból – 
szinte össze sem tudom számolni – mosolyog 
megint Renáta – van kb. negyvenféle. Idén 
nagyon jó termés volt, igaz, nem mindenből 
termett hatalmas mennyiség, de azokat 
vegyítettem. Piros ribizlit a fekete ribizlivel, 
jostával, büszkével, ami éppen volt: eper-sze-
der, málna-szeder. Egyszerre nem volt több 
öt-hat üvegnél, de ez nem jelentett nehézséget. 
A kis parasztház konyhájában egymást érik 

- Ez a ház egy nagyon rossz állapotban lévő 
parasztház volt annak idején. Egy félig-meddig 
bolond emberé volt. Részben az ő gúnyneve 
adta az ötletet a saját ötletünk keresztelésé-
nél. Őt ugyanis ’kacsabélaként’ ismerték. 
Amikor a férjem megvette ezt a portát, még 
nem gondoltunk arra, hogy néhány év múlva 
valójában ideköltözünk a szomszédba. Akkor a 
telek volt a fontos, a nagy kerttel – kezdte el 
mesélni Renáta történetüket, ami vissza-
nyúlik egészen 2006-ig. – Mi akkoriban kinn 
éltünk Angliában, többek között egy tanyán 
dolgoztunk. Nagyon közel állt hozzánk ez az 
életforma, a férjem eleve falun nőtt fel, én 
pedig ózdi panellakóként mindig is kertes 
házra vágytam. Amikor 2010-ben hazatele-
pültünk, lehetőségünk volt megvásárolni a 
„kacsaház” melletti házat. Belekezdtünk a 
felújításba, s ezzel egy időben a kert telepíté-
sébe. Gyümölcsfákat, bokrokat telepítettünk, 
először hobbiból, nem az volt a fő cél, hogy ezt 
akarjuk csinálni. Nyilván benne volt, de csak 
saját célra. Az élet másként hozta: nagyon sok 
lett a termés időközben, amit nem győztünk 
megenni – mosolygott Renáta, s közben azt 
a titkot is megosztotta, hogyan születtek az 
első lekvárok. 

- Igazából a férjemnek szerettem volna 
kedveskedni, aki sokat volt úton, és nem 
élvezhette a friss gyümölcsöket. Gondoltam, 
főzök belőlük lekvárt. Aztán amikor hazaért, 
kiderült, igazából nem is szereti annyira a 
lekvárokat, dzsemeket – nevette el magát 
Renáta, majd rögtön hozzátette, ezzel 
megszületett a fejében a gyümölcslevek, 
szörpök gondolata. 

A kerti ültetvény azóta már nyolcéves, jól 
megférnek benne a gyümölcsfák, a bokrok-
kal, zöldségekkel, paprikákkal együtt.              
A hagyományos szilva-, almafa mellett 
vadon termő bogyósként van csipke, bodza, 

az üvegek, öblös, szűknyakú, vagy egészen 
apró, amibe a fűszerek kerülnek. Az egész 
házat átlengi az éppen száradó zöldfűsze-
rek, gyógynövények illata. A polcokon 
katonás rendben ülnek a lekvárok, mellet-
tük a szörpök, gyümölcslevek. A kis üveges 
vitrinben apró zacskókban várják a szárított 
gyógynövények a konyhai felhasználást.               
S mellettük a piciny üvegekben fűszerek 
sorakoznak. Aki belép a KicsiKacsaházba, az 
idő küszöbét is átlépi, s egy lépéssel vissza-
repül gyerekkora konyhájába, a falusi 
nagymamák birodalmába. A jótékony 
időutazás félhomálya helyett azonban 
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Gabi bá’ már a második csomag szotyolát 
bontotta ki, amikor a mérkőzés elkezdődött. Fél 
órával korábban kinn volt, mielőtt a játékvezető 
a sípjába fújt, szereti látni, ahogy benépesül a 
lelátó, az árnyékos oldal persze, mert a nappal 
szemközti karéjban hetvenöten gyűltek össze, 
ezt saját maga számolta meg az első félidő vége 
felé. Csak ezután indult a büfébe sört inni.

Fiatal korában látott telt házat is az ózdi stadion-
ban, erről szokott mesélni az ifjabb generációnak, 
akik nem értik már mindezt, kocka alakú volt a 
labda akkoriban, gondolják. Ilyenkor szomorúan 
legyint, hiába mutatja a maiaknak, hogy nézzétek, 
a Béla meg a Sanyi ott áll a felső sorban, ők még 
játszottak a Fradi meg a Vasas ellen. Az iskolás 
srácok unottan nyomogatják okostelefonjaikat, 
nekik már Ádám Ferenc József jelenti a labdarú-
gót, hogy most a tévében látott világsztárokról ne 
ejtsünk szót. Gabi bá’ is elismerően csettint a 
vékonydongájú 7-es néhány megmozdulása 
láttán, a magyar fociból az ilyen játékosok 
hiányoznak, akik lendületből ráviszik, cselezget-
nek, csomót kötnek az ellenfél védőinek lábára.

Ózdi születésű gyerekek nagyon ritkán kerülnek 
magasabb osztályokba, pedig van elég palánta, s 
a futball a roma gyerekeknek is kitörési pont 
lehetne. Gabi bá’ szerint azonban nincs kitartásuk, 
nem szeretnek edzeni, ezért kihullanak a rostán. 
Az ő fia is focizott, ám neki a tanulás fontosabb 
volt. A meccs mindeközben unalmasan csorog, 
csak nem jön a második gól, néhányan már 
be-bekiabálnak, nem ezért váltottak jegyet, 
mondhatnánk ironikusan. Utoljára tizenhat éve 
volt futball-láz a városban, akkor háromszáz 
forintos belépővel, amit nejlonszatyorban 
gyűjtöttek, s abból fizették a fővárosi sztárokat. 
Most is pletykálnak a tévékamera alatti szektor-
ban ezt-azt, de Gabi bá’ otthagyja őket, várjuk 
meg, mit csinálnak ezek a pestiek, csak utána 
ítélkezzünk, mondogatja egy dobozos sört 
kortyolgató kopasznak. Reklámszatyrát fogva 
átsiet a túloldalra, s ismét számolásba kezd. 

Alig hogy leül, jön is a második gól, ami le is 
rendezi a meccset. A tavalyi tréner közelében 
foglal helyet, s a szektorok nézőszámait összead-
va megkapja az ötszáz fős létszámot. Volt olyan 
élvonalbeli meccs, ahol hatvanegy fizető nézőt 
regisztráltak, ráadásul a gyepszőnyeg sem volt 
olyan gondozott, mint városunkban. Sokféle 
embert lát a szemközti oldalon: portást, vállalko-
zót, nyugdíjast, adminisztrátort és nagyon sok 
fiatalt. Még nagyobb társadalmi esemény akkor 
lesz meccsre járni, ha magasabb osztályba jut az 
ÓFC. Akkor az „elit” is megjelenik.

Kissé megdöbben, amikor meglátja a pálya szélén 
Gál elnököt barna öltönyben, nem a ruha színe 
miatt, hanem hogy mit keres ott. Később kiderül, 
hogy az utánpótlás csapatokat terelgeti a tavalyi 
bronzérmes gárdával a publikum elé, hogy a 
szurkolók vastapsa kíséretében vegyék át érmei-
ket az előző idényben mutatott teljesítményért. 

A neveiket repíti a szél a hatalmas hangfalakból, 
olyan múlt századi mindez, már csak az ingyen 
sör és a virsli hiányzik, szigorúan papírtálcáról. 
Ahogy a szurkolói oldalra is ráférne egy kis 
modernizálás a neten, pusztán ha a helyesírást 
vesszük figyelembe. Gabi bá’ persze nem 
böngész ilyesmit, jobban szereti a régi nagyokkal 
megvitatni a dolgokat, ezért visszaballag a 
klubházhoz, s kikéri a második sört. Neki ez a 
stadion, tehát az élet habos oldala…

Farkas NándorB. Zsóka
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S hogy mitől trükkös egy lekvárfőzés?             
És mitől lesz kézműves termék a szörp, 
szárított zöldség, vagy nagyanyáink lekvárja? 
Erre kaptam választ a vadnai KicsiKacsaház-
ban, ráadásul úgy, hogy nem is kérdeztem, 
és tulajdonképpen szó sem volt a kézműves-
ség szigorúan vett, vagy agyonvitatott 
fogalmáról. S mégis bizton állítom, hogy 
minden, ami Renáta és Attila keze nyomát 
viseli, száz százalékig eredeti kézműves 
remek. Tanú erre lekvárok, szörpök, 
savanyúságok sora, nem utolsósorban az 
ízvilága. Legfőképpen pedig az, hogy vadnai 
kis parasztházukban nincsenek gépek, nem 
készülnek sorozatban az ínyencfalatok, 
kertjüket a lehető legtermészetesebb 
módon művelik: saját két kezükkel. 

Szombati
(futball)szeánsz

világos, praktikus világba csöppenhet a 
látogató. S mielőtt megkérdeznék, gépek 
sincsenek. Nincs sorozatgyártás, a lekváros 
üvegeket kézzel töltik, egyszerre ötöt-ha-
tot, vagy egy kicsivel többet. 

- Van egy aszalónk, egy passzírozó, ami nagy 
segítség, különösen a csipkebogyó feldolgozá-
sában, egy gyümölcsprés, és nagyjából ennyi. 
Majdnem mindent kézzel készítek, és nem is 
vágyom nagyobb gépesítésre. Igaz, nézeget-
tünk már pályázatokat ilyen irányban, de 
egyrészt akkora alaptőke kell hozzá, hogy 
szinte elérhetetlen. Másrészt a nagy gépesí-
téssel elveszteném az egész varázsát. Hiszen 
számomra az a lényeg, hogy különleges dolgok 
szülessenek. Saját ízkreációk, a hagyományos-
tól eltérő ízvilág. A saját két kezemmel. Az apró 
lépések híve vagyok. Szerencsére már most is 
keresnek minket a piacokon, szeretem a 
vásárok forgatagát, ahogy az asztal mellett 
állva odajönnek hozzám, kérdezgetnek, mi, 
hogyan készül. És a rengeteg pozitív visszajel-
zés. Ezek visznek előre.
 
A kis gasztronómiai vállalkozást, vagy 
inkább kézműves párt sokan ismerik és 
szeretik Ózdon is. Igazi debütálásuk az 

egykori szülővárosban – mivel Renáta itt 
töltötte gyerekkorát, és fiatalságát                      
– az első Hétvölgy Fesztiválon volt.                           
Akkor nemcsak a vásárlók szeretetét 
nyerték el, hanem a szervezők egyik fődíját 
is, hiszen különleges lekvárjaikkal, szörpje-
ikkel a gasztronómiában jártas zsűritagok 
elismerését is kivívták maguknak. 

Azóta eltelt néhány év, a lelkesedésük 
töretlen, a az ózdiak most is találkozhatnak 
velük, termékeikkel egyaránt a kézműves 
piacokon, zöldséges üzletben. 

- Amikor Angliában dolgoztunk, a farmon 
töltött idő nagy hatással volt ránk. Ott most 
reneszánszát éli a házi befőzés. És ahogyan 
láttam a sok kis felcímkézett és felkendőzött 
lekváros üveget, nagyon megtetszett. Népsze-
rű volt, hogy az ember válogat a termelői 
piacon, vagy éppen házhoz viszik a befőttet, 
lekvárt, savanyúságot. Akkor gondoltam már 
rá, hogy talán én is tudnék ilyenekkel foglal-
kozni, ha egyszer hazajövünk. De az igazság 
az, hogy akkor még nem is álmodtam róla, 
hogy ez valóban így lesz majd egyszer – 
idézte fel a kezdeteket, az eredeti ötletet 
Renáta. – Itthon aztán kis lépésekkel valósít-
juk meg azóta is a nagy álmot. Hagyományos 

keretek között, de nem feltétlenül a hagyo-
mányőrzésre koncentrálva. Van persze szilva- 
lekvárom, sárgabarack lekvárom, de azt 
inkább meghagyom a nagymamáknak. Sokkal 
inkább feldob, és megfog egy-egy különleges 
ízkombináció, ami vagy saját kútfő, vagy más 
ezzel foglalkozó kézműves receptje, átdolgoz-
va a saját ízlésvilágomra. 

S beszélgetés közben lassan körbe sétálva a 
„birtokon” előkerülnek az állatok, a gyerekkori 
álom jelenkori megtestesülései: kutyák 
szaladgálnak boldogan a zöld gyepen, álmos 
macska nyújtózik a tetőn, félénk kacsák rohan-
nak a lábunk elől. Egy igazi, békebeli falusi 
porta, ami magán viseli gazdái jellegzetes 
nyugalmát, derűjét, és szeretetét a hagyomá-
nyos gazdálkodás, a csaknem feledésbe 
merült egykori paraszti élet felé. Megfűszerez-
ve a mai kor kihívásaival: esőgyűjtő medencé-
vel, komposztálóval, mely jelzi a látogatónak: 
itt nemcsak a hagyományos gazdálkodás 
került előtérbe a XXI. század technikai vívmá-
nyai helyett, hanem a felelősségteljes, környe-
zettudatos szemlélet. Ami egyrészt a nevelte-
tésből, másrészt a választott hivatásukból 
ered. Lévén mindketten tájvédő geográfusok. 

- A természetjárás, a környezetünk védelme, 
vagy az újrahasznosítás mind-mind a hitvallá-
sunk. Ez könnyen összeegyeztethető a minden-
napi rutinnal. Kelek a nappal, vagy egy kicsit 
később, megyek a tyúkokat, kacsákat etetni, 
majd jöhetnek a kutyák, macskák. S végül 
magamat is megetetem – nevetett megint 
Renáta, s rögtön folytatta a napi teendők 
sorolását. – Ezután irány a kert, s végzem az 
éppen aktuális teendőket. És persze dolgozom is 
közben. Szerencsére rugalmas munkahelyem és 
beosztásom van, a helyi önkormányzat 
alkalmazásában végzem el a tévés feladatokat. 
Operatőrködöm, vágok, műsort szerkesztek. 
Nyáron van, amikor hajnalban kelünk, ugye 
ilyenkor több a teendő, s bizony volt olyan 
időszak is, amikor már sírás volt a vége a 
meggymagozásnak. De ilyenkor arra gondolok, 
hogy télen, a január-februári holtszezonban 
majd lógatom a lábam. 

Hát ezektől művészet a lekvárfőzés a KicsiKa-
csaházban, s ettől vált igazán kézműves 
termékké a Renáta által készített lekvár, 
szörp, vagy gyümölcslé. Az apró lépésekkel 
végzett fejlesztéstől, amellyel nem a bevétel 
növelése volt a cél, hanem az, hogy a minőség 
és a változatosság növekedjen. S mindezt 
azért, hogy a nyüzsgésbe belefáradt városok 
lakói hazavihessenek olykor-olykor egy kis 
palackba zárt nyugalmat. 

terem fekete-, piros ribizli, de büszke, josta 
vagy éppen homoktövis is. 

- A termékpaletta hatalmas. A szörpökből van 
gyümölcs, többféle, van virágszörp, amik 
tulajdonképpen gyógynövények és gyümölcsök 
vegyesen, vagy tisztán, mint például a citrom-
fűszörp, vagy bodzaszörp. A lekvárokból – 
szinte össze sem tudom számolni – mosolyog 
megint Renáta – van kb. negyvenféle. Idén 
nagyon jó termés volt, igaz, nem mindenből 
termett hatalmas mennyiség, de azokat 
vegyítettem. Piros ribizlit a fekete ribizlivel, 
jostával, büszkével, ami éppen volt: eper-sze-
der, málna-szeder. Egyszerre nem volt több 
öt-hat üvegnél, de ez nem jelentett nehézséget. 
A kis parasztház konyhájában egymást érik 

- Ez a ház egy nagyon rossz állapotban lévő 
parasztház volt annak idején. Egy félig-meddig 
bolond emberé volt. Részben az ő gúnyneve 
adta az ötletet a saját ötletünk keresztelésé-
nél. Őt ugyanis ’kacsabélaként’ ismerték. 
Amikor a férjem megvette ezt a portát, még 
nem gondoltunk arra, hogy néhány év múlva 
valójában ideköltözünk a szomszédba. Akkor a 
telek volt a fontos, a nagy kerttel – kezdte el 
mesélni Renáta történetüket, ami vissza-
nyúlik egészen 2006-ig. – Mi akkoriban kinn 
éltünk Angliában, többek között egy tanyán 
dolgoztunk. Nagyon közel állt hozzánk ez az 
életforma, a férjem eleve falun nőtt fel, én 
pedig ózdi panellakóként mindig is kertes 
házra vágytam. Amikor 2010-ben hazatele-
pültünk, lehetőségünk volt megvásárolni a 
„kacsaház” melletti házat. Belekezdtünk a 
felújításba, s ezzel egy időben a kert telepíté-
sébe. Gyümölcsfákat, bokrokat telepítettünk, 
először hobbiból, nem az volt a fő cél, hogy ezt 
akarjuk csinálni. Nyilván benne volt, de csak 
saját célra. Az élet másként hozta: nagyon sok 
lett a termés időközben, amit nem győztünk 
megenni – mosolygott Renáta, s közben azt 
a titkot is megosztotta, hogyan születtek az 
első lekvárok. 

- Igazából a férjemnek szerettem volna 
kedveskedni, aki sokat volt úton, és nem 
élvezhette a friss gyümölcsöket. Gondoltam, 
főzök belőlük lekvárt. Aztán amikor hazaért, 
kiderült, igazából nem is szereti annyira a 
lekvárokat, dzsemeket – nevette el magát 
Renáta, majd rögtön hozzátette, ezzel 
megszületett a fejében a gyümölcslevek, 
szörpök gondolata. 

A kerti ültetvény azóta már nyolcéves, jól 
megférnek benne a gyümölcsfák, a bokrok-
kal, zöldségekkel, paprikákkal együtt.              
A hagyományos szilva-, almafa mellett 
vadon termő bogyósként van csipke, bodza, 

az üvegek, öblös, szűknyakú, vagy egészen 
apró, amibe a fűszerek kerülnek. Az egész 
házat átlengi az éppen száradó zöldfűsze-
rek, gyógynövények illata. A polcokon 
katonás rendben ülnek a lekvárok, mellet-
tük a szörpök, gyümölcslevek. A kis üveges 
vitrinben apró zacskókban várják a szárított 
gyógynövények a konyhai felhasználást.               
S mellettük a piciny üvegekben fűszerek 
sorakoznak. Aki belép a KicsiKacsaházba, az 
idő küszöbét is átlépi, s egy lépéssel vissza-
repül gyerekkora konyhájába, a falusi 
nagymamák birodalmába. A jótékony 
időutazás félhomálya helyett azonban 
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Enyhén remegve, de széles mosollyal rohanok be a 
boltba, a vásárlás tétje nagy – a jövő héten becsen-
getnek! Cetlivel, számológéppel – na jó, telefonnal – 
és persze a gyerekkel sodródok az árral, a bevásárló-
kosár diszkréten nyikorog, és életre akar kelni: mindig 
jobbra húz az eleje. Gyors rántás, finom ellenkormá-
nyozás, és itt is vagyunk: írószerek!

A félelmeim gyengültek, nincs tömeg, egy-két család 
andalog a polcok előtt, a két gondola között széles 
folyosó: mindenki elfér. Jöhet a cetli: 21-32, 27-32, 
20-32. Mi van? Gyakorló szülő vagyok, évente 
előkerülnek a kódok, de mindig elfelejtem.                          
Gyors tájékozódás, egy-két füzet tanulmányozása, és 
bingó! Vonalas, „kockás”, sima… jöhetnek a kosárba. 

A kellő mennyiség gyorsan a kosárba kerül, ekkor ér 
vissza a kiskorú, kezében egy tolltartóval, egy    
tornazsákkal és egy csomag filctollal. Mosolyog, édes 
„kutyaszemekkel” néz, és lassan megpróbálja betenni 
a kosárba a szerzeményét. Csendes harcot vívunk, én 
vele és önmagammal egyszerre: mindennek van 
határa az egyik oldalon, és „de-hát-a-gyerek-ne-kü-
lönbözzön-már-a-többitől” a másik oldalon. Végül ez 
utóbbi győz, a pakk bekerül a kosárba. 

Ekkor jön a másik harc. Ez már hangos.

– De Anyaaa! Ezek a füzetek olyan idétlenek!                          
Ki fognak röhögni a barátaim, és megígérted, hogy 
választhatok! És különben is, olyan szép kutyás-pó- 
nis-jégvarázsos füzeteket láttam!

Megfogott, és egyben saját magamat is megfogtam. 
Most akkor mivel érveljek? Hirtelen mégsem akarom, 
hogy a gyerek olyan legyen, mint a többi, és el sem 
hiszem, de betalál. A kiskorút az egyediség lehetősé-
ge gondolkodóba ejti, és egy-két percnyi töprengés 
után beleegyezik, hogy olcsó füzeteket vegyünk.                  
És már rohan is a csomagolópapírokhoz. 

Addig én megkeresem a nejlonborítót, és gyors 
számolásba kezdek: tíz füzetre két csomag borító, 
hozzá ugyanannyi könyv, de akkor az már más méret, 
akkor még három csomag. Közben megérkeznek a 
csomagolópapírok, három különböző minta… és 
minden aranyáron. 

Öngól! Azt hiszem, jobban jártam volna a mintás 
borítású füzettel, de most már nem tudom visszacsi-
nálni az egészet. Helyette elindulok a kasszához, és 
figyelem, hogyan emelkedik az összeg – a vérnyo-
másommal együtt – minden egyes tétel után. 

A gyerek boldog, otthon gyorsan nekikezd a füzetek 
csomagolásának, még jó, hogy ebben már nem kér 
segítséget. Ezért is nézek rá furcsán, amikor ijedt 
arccal kiszalad a konyhába:

– Anyaaa! Nem jön rám az ünneplő cipőm!

A női lélekről, nem csak nőknek
NŐI LAPOZÓ
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a Vincze-Holczer duó tehát Škoda Fabia 
R5-ösével megnyerte az Ózd-Salgó Rallye-t.

Sőt, többet is nyertek Ózdon, mint egyet-
len futam: Turán technikai gondjai és 
Hadik kiesése miatt egészen kedvező 
pozícióból várhatják a folytatást, a 
mecseki és zempléni versenyeket. 121 
pontjukkal feljöttek ugyanis a második 
helyre, 35-tel vannak lemaradva a 156 
pontos Turán-Bagaméri kettős mögött, 

és tizenkettővel állnak Kazár Miklós-Tóth 
Zsolt párosa előtt. Hadik András és Igor 
Bacigál az ózdi nullázással visszacsú-
szott a negyedik helyre.

VERSENYAUTÓKTÓL
ZENGTEK A
BORSODI UTAK
A VINCZE FERENC-HOLCZER DÁNIEL
KETTŐS NYERTE AZ ÓZD-SALGÓ RALLYE-T

királdi körgyorsasági aszfaltcsíkja mellett. 
Az előfutók rendben el is rajtoltak, az ORB 
mezőnye azonban döcögősen kezdett. 
Turán elrontotta a startot, majd Hadik 
András indult. Hamarosan viszont rádión 
érkeztek a hírek a versenybírókhoz: a Ford 
Fiesta R5-össel versenyző Hadik bukott, 
egy villanyoszlopot kaszált el. Szerencsé-
re sem ő, sem navigátora nem sérült meg, 
de feladni kényszerültek a futamot.                      
A fordos pilóta később elmondta: talán túl 
gyorsan ment, megúszott az autó hátulja, 
megfogni pedig már nem tudta.

A királdi gyorsból így etap lett, verseny-
tempót először Domaháza és Zabar 
között láthattak a rajongók. Ezt a szakaszt 
Vincze Ferenc és Holczer Dániel kettőse 
nyerte, akik aztán magabiztosan növelték 
is előnyüket. Az első nap végére 6,3 
másodperces előnyt autóztak ki a 
Kazár-Tóth párossal szemben, Turánék 
pedig turbóhiba miatt visszacsúsztak a 
nyolcadik pozícióba.

Vincze Ferencék a kizárólag Nógrád megyei 
szakaszokat felölelő második napot is jól 
kezdték, a végére pedig talán kissé biztonsá-
gi autózásra váltottak. Három szakaszgyő-
zelem után ugyanis egy második, egy 

negyedik és egy 
ötödik hely követ-
kezett. A végére 
így is maradt 4,5 
másodperc köztük 
és Kazárék között, 

A hazai ralisport legjobbjait láthatták a 
fanatikusok a borsodi és nógrádi gyorsasági 
szakaszokon. A bajnoki pontversenyt vezető 
Turán Frigyest műszaki problémák hátrál-
tatták, legnagyobb riválisa, Hadik András 
bukott, így az ózdi verseny egyértelműen 
Vincze Ferenc malmára hajtotta a vizet.

Az északkelet-magyarországi régióban 
komoly rajongótábora van a technikai 
sportoknak, a raliversenyek is szurkolók 
tömegét vonzzák a pályák szélére.                       
Így nagy volt az öröm, amikor 2016-ban, 
többéves szünet után visszatért hozzánk 
az Országos  Rallye Bajnokság mezőnye. 
Azóta minden évben nekifeszülnek a 
környékbeli gyorsasági szakaszoknak a 
pilóták – idén sem volt ez másként.

A hagyományoknak megfelelően az admi-
nisztratív és technikai átvételeket követő-
en ezúttal is a Városi Stadion salakoválján 
mutatták meg magukat először a 
versenyzők. Itt a bajnoki pontversenyt is 
vezető Turán Frigyes volt a leggyorsabb, 
így kedvező előjelekkel várhatta a szom-
bati és vasárnapi gyorsokat.

Szombaton reggel nézők százai foglalták 
el helyüket egyik kedvenc szakaszuk, a 
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A legifjabbakra a strand nagymedencéjé-
ben két hossz, majd másfél kilométer 
kerékpározás és ötszáz méter futás várt. 
Ahogy emelkedett a triatlonisták életkora, 
úgy fokozódott a terhelés is. A legnehezebb 
dolga a VI-VII. korosztály, valamint az Open 
kategória indulóinak volt: hétszáz méter 
úszás, huszonöt kilométer kerékpározás és 
hat kilométer futás várt leküzdésre.

Az abszolút legjobb időt Hadházi Máté 
érte el, a győzelmet 1 óra 10 perces 
eredménnyel szerezte meg. A Tiszakécske 
VSE budapesti versenyzője a futást érezte 
a legerősebb számának, míg a legnagyobb 
küzdelmet a kerékpározás jelentette 
számára. Egy nappal korábban még 
Ábrahámhegyen állt rajthoz, ott második 
helyen zárt, ezt követte az ózdi siker.

A leggyorsabb hölgy Sebők Klaudia lett – őt 
abszolút értékelésben is csupán Hadházi Máté 
előzte meg. Az úszás végén ő jött ki elsőként a 
medencéből, előnyét bringán is megőrizte, 
csak a futás során talált legyőzőre. Az eszter-
gomi sportoló számára a VIII. Ózdi Triatlonver-
seny a felkészülésről is szólt, ugyanis napokkal 
később Ausztráliába utazott, ahol lapzártánk 
után az U23-as világbajnokságon vesz részt.

A Városi Strandfürdő medencéje, a város 
útjai és a tó környéke számos sportolónak 
hazai pályát jelentett, az ózdiak is szép 
sikereket értek el. A hatos korcsoportot 
Ádám Alexander megnyerte, Ronyecz Ákos 
a nyolcasban lett bronzérmes. Váltóban 
mind a nők, mind a férfiak taroltak. Tulipán 
Attila az Open ötödik helyét, Kovács István 
"Pityikusz" pedig a hetedik korcsoport 
negyedik pozícióját szerezte meg.

Pityikusz kerékpárversenyző, így a triatlon 
három különböző mozgásformája próbára 
tette a szervezetét: „Nekem nagyon fájt.               
A helyszín jó, az idő jó, a versenyzők jók 
voltak, ez egy csodálatos verseny. Igazából 
én mountain bike-versenyző vagyok, 
úgyhogy ez nem az én műfajom, szenved-
tem. Az úszás jó volt, lement gyorsan, a 
bringával nem volt gond, de a futás halálos 
volt” – fogalmazott a befutó után moso-
lyogva az Ózdi Kerékpáros Egyesületet 
képviselő sportember.

A versenyzők mind a helyszínről, mind a 
lebonyolításról elismerően beszéltek.                       
A szervezőbizottság elnöke is elégedetten 
értékelte a rendezvényt, de hozzátette: 
vannak még elérhető távlatok. Vitális 
István elmondása szerint talán most is 
olyan szinten van a verseny, hogy akár 
pontszerző kupafutam legyen. 

„Ha jövőre nem is, de szerintem a tizedik, 
jubileumival megcélozhatjuk, hogy olyan 
pontszerző verseny legyen, ami már beszá-
mít a Magyar Triatlon Szövetség éves 
bajnokságába és a ranglistába” – fogalma-
zott Vitális István. Ugyanakkor hozzátette: 
nem szeretné, ha a megmérettetés elvesz-
tené a családias jellegét.

Az Ózdi Triatlonverseny ötlete közel egy 
évtizeddel ezelőtt született meg. Vitális 
István és Frölich Tamás vezetésével 
2011-ben rendezték meg először a 
megmérettetést, azóta pedig töretlen a 
népszerűsége. Egyre több sportolót vonz 
a rendezvény, az elmúlt években már telt 
háznak örülhettek a szervezők. Idén 
újabb rekord született: minden eddiginél 
több, huszonhat település versenyzői 
érkeztek városunkba.

Szeptember első vasárnapján a legkisebbek 
futamával kezdődött meg a versengés. 
Őket Vitális István, a szervezőbizottság 
elnöke, valamint Janiczak Dávid polgármes-
ter közös dudaszóval indította útjukra.              

Nyolc év hosszú idő egy rendezvény életében: elég lehet ahhoz, hogy igazán beérjen, de ahhoz is, hogy fele-
désbe merüljön. Az Ózdi Triatlonverseny egyértelműen sikertörténet, hiszen immár évről évre telt házzal, 
számos település versenyzőinek részvételével rendezik meg.

ÚJABB REKORDOT DÖNTÖTT
AZ ÓZDI TRIATLONVERSENY
HUSZONHAT TELEPÜLÉS SPORTOLÓI ÚSZTAK,
KERÉKPÁROZTAK ÉS FUTOTTAK VÁROSUNKBAN


